

လီၤခၢ်သးကညီပိာ်မုၢ်ကရၢအလံာ်ဆၢဂၤဆၢဝါ
ဆူကညီဒီကလုာ်ကသးကရၢမုၢ်နံၤပျဲထီၣ်(၇၃)ဝိတဝီ
၂၀၂၀နံၣ်,လါယုလံၤ၁၆သီ



တနံၤအံၤမုၢ်ဝဲကညီဒီကလုာ်ကသးကရၢမုၢ်နံၤဆၢက့ၤအလီၤပျဲထီၣ်(၇၃)ဝိတဝီန့ၣ်လီၤ. လၢကညီဒီကလုာ်ကသးကရၢမုၢ်နံၤဆၢ
က့ၤအမုၢ်တနံၤအံၤပဝဲကညီပိာ်မုၢ်ကရၢပဟ့ၣ်တၢ်ယုးယိၣ်ဒီးတၢ်လၢကပီၤဆူပပုၤကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်, သိၣ်ဒူဒီးပပုၤကလုာ်ကမုၢ်ကိးဂၤအအိၣ်
ဒီးဆၢဂၤဆၢဝါဘၣ်ခိၣ်န့ၣ်သိၣ်ဒူဒီးပပုၤကလုာ်ခဲလၢလၢမၤသုကပျဲဒီးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ, တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ ဒီးနၢၤတုၢ်နၢၤဒါ ကိးဆၢကတီၢ်ဒီး
န့ၣ်မုၢ်ပတၢ်ဆၢဂၤဆၢဝါဘၣ်သုန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢကီၢ်ပယီၤန့ၣ်ဘၣ်က့ၤတၢ်သဘျူ အဆၢကတီၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢကညီကီၢ်စံၣ်ဒီးကညီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် တအိၣ်ဝဲနီတမံၤဘၣ်
အယိၣ်ဒီးကညီကလုာ်ကန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်, တၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသးအဂီၢ် ကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးဒီး
ကရၢကရိထီၣ်ဝဲဒၣ်ပပုၤကလုာ်တဖၣ်လၢကဂဲၤလိာ်တၢ်လၢကလုာ်ဂ့ၢ်ဝိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လၢအဂ့ၤအံၤအသိးကရၢက
ရိထီၣ်ပုၤသးစၢ်လၢအအဲၣ်အပုၤကလုာ်တဖၣ်ဒီးဟ့ၣ်ဝဲဂံၢ်ခိၣ်ထံးသုးတၢ်မၤလိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဆိဝဲလၢတၢ်ဂဲၤလိာ်လၢထံၣ်ဂီၢ်
သးကလုာ်ဂ့ၢ်ဝိအံၤမုၢ်တနံၤကတုၤလၢတၢ်ဂဲၤလိာ်လၢကဘၣ်ဖိၣ်ထီၣ်စုကဝဲအိၣ်ထီၣ်ဝဲသ့အယိၣ်လၢတၢ်ကဒီသအက့ၤပပုၤကလုာ်ကညီဖိတ
ဖၣ်အသးသမ့, ဟံၣ်ယီ, တၢ်လီၤတၢ်ကျဲးဒီးတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ ကညီဒီကလုာ်ကသးကရၢအံၤ ၁၉၄၇နံၣ်,
လါယုလံၤ-၁၆သီအနံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲကညီဒီကလုာ်ကသးကရၢအံၤဒီးကညီဒီကလုာ်ကအိၣ်ဂံၢ်ကျၢၤဒီးကဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်
အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခိဖျိလၢပအိၣ်ဒီးပပုၤကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်သိၣ်ဒူဒီးထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ်လၢအအဲၣ်အပုၤကလုာ်ဒီးမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ကဒီသအပပုၤက
လုာ်ဒီးကလုာ်ဂ့ၢ်ဝိတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဂၤလၢအလီၤသန့ၣ်အကျဲးဒၣ်ဝဲအဂ့ၤကတၢ်အယိၣ်ပပုၤကလုာ်အံၤအိၣ်ဂံၢ်ဆိးကျၢၤဝဲ တုၤလၢမုၢ်မဆါတနံၤ
အံၤပစံးသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပပုၤကလုာ်ပုၤကညီအံၤ ပတမုၢ်ပုၤလၢအအဲၣ်ဒီးတၢ်သဘၣ်ဘၣ်ဒီး တၢ်အ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၤဘၣ်. ပမုၢ်ပုၤတကလုာ်လၢ အအဲၣ်တၢ်မုၢ်
တၢ်ခုၣ်ဒီးလၢပကအိၣ်မုၢ်ဘၣ်လၢတၢ်သဘျူ ဖဲပုၤတကလုာ်အသိးအဂီၢ်ပဝဲဆၢထၢၣ်ဒီသအလီၤက့ၤပသးဒီးပၢ်ဆၢက့ၤပဒၣ်ပဒါအံၤအိၣ်ဝဲအ
နံၣ်ယံာ်အလၢထၢဘၣ်ဆၣ်တုၤလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အမုၢ်အတီၤလၢပသးလီၤအံၤန့ၣ်ပတန့ၣ်ဘၣ်အံၤဒီးဘၣ်. တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်တၢ်
လဲၤကျဲးအံၤကတၢ်ထီၣ်အသး, တၢ်သဘၣ်သဘၣ်, တၢ်ကွၢ်တလီၤ, တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤတဖၣ်အိၣ်ဒီးဝဲလၢကညီ
ဟီၣ်ကဝီၤတနီၤအပူၤ, ကလုာ်ဖျိဟီၣ်ကဝီၤတနီၤအပူၤဒီးတၢ်ယုာ်မ့ၤဖျိးတဖၣ်အိၣ်ဒီးဝဲဒၣ်အဖျါန့ၣ်လီၤ.

တနံၤအံၤဖဲအမုၢ်ကညီဒီကလုာ်ကသးကရၢမုၢ်နံၤအသိး ပအဲၣ်ဒီးဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤခိၣ်န့ၣ်သိၣ်ဒူဒီး ပပုၤကလုာ်ခဲလၢလၢ ဖဲသိး
ပပုၤကလုာ်ကထူၣ်ဖျိးထီၣ်ကွၢ်လၢတၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤနၢၤအကလုာ်ကလုာ်ဒီးတုၤက့ၤလၢတၢ်မၤနၢၤအဖိတၢ်အဂီၢ်တမုၢ်ဝဲပုၤတဂၤမိ, ပုၤတဖုၤမိ
အမူအဒါဘၣ်. ကညီဒီကလုာ်ကသးကရၢအမူအဒါအိၣ်ဝဲအသိး ပဝဲကညီမုၢ်ခွါ ဒီးတၢ်ကရၢကရိခဲလၢာ်အမူအဒါ အိၣ်လၢပကဘၣ်ဟံး
ထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်မုၢ်လၢပပုၤကလုာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲခိၣ်န့ၣ်လၢဒိၣ်ပွၤဒိၣ်လၢအဲၣ်အပုၤကလုာ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤတၢ်အသးအါဂၤဂဲၤဆၢထၢၣ်ဒီးဂဲၤလိာ်
တၢ်လံၤဝဲအသိးပဆၢဒီးမုၢ်လၢစုၢ်ကိးလၢခိၣ်န့ၣ်သိၣ်ဒူဒီးပပုၤကလုာ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤတဖၣ် ကဂဲၤဆၢထၢၣ်ဂဲၤလိာ်တၢ်ပျဲဒီးတၢ်ယုတၢ်ဖိး,
တၢ်သ့ၣ်ဒုးသးဒု, တၢ်သ့ၣ်တီသးရၢဒီးတၢ်အဲၣ်ပုၤကလုာ်အသးနီၢ်နီၢ်လၢပပုၤကိးဂၤဒဲးတုၤပတုၤသကိးဆူတၢ်မၤနၢၤဖိတၢ်တစုန့ၣ်လီၤ. လၢပ
တၢ်ဂဲၤလိာ်တၢ်လၢတၢ်မုၢ်တၢ်တီဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အပူၤအဆၢကတီၢ်တၢ်လၢကမၤတၢ်တၢ်ဒီးကမၤလီၤဖးပပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်
ထီၣ်ဝဲဒၣ်အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ. ထီဘိပကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပလီၢ်သ့ၣ်ပလီၢ်သး လၢပတၢ်ဖဲတၢ်မၤ, ပတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအပူၤ ဖဲသိးတၢ်ခဲ
လၢာ်အသ့တကဲထီၣ်က့ၤတၢ်ကီတၢ်ခဲလၢပပုၤကလုာ်အဂီၢ်ဒီးပနီၢ်ကစၢ်အဂီၢ်တဂ့ၤန့ၣ်လီၤ.

ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤဖဲအမုၢ်ခိၣ်ဝံး- ၁၉တၢ်ဆုးတၢ်ဆါအဆၢကတီၢ်အသိးပဟးထီၣ်က့ၤလီၤဒီး မၤလၢကပီၤသကိး ကညီဒီကလုာ်က
သး ကရၢအမုၢ်နံၤလၢတၢ်လီၢ်တပူၤယီၤမုၢ်တသ့ဘၣ်ဆၣ်ပဆၢဂၤဘၣ်ခိၣ်န့ၣ်သိၣ်ဒူဒီးပပုၤကလုာ်ကညီဖိခဲလၢလၢမၤသုကပူၤဖျိးဒီးတုၤ
ဒါတၢ်ကူၣ်တရံးမၤအမၤသီ, တၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၢ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဒီးတၢ်ဆုးတၢ်ဆါအကလုာ်ကလုာ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. မပကဟးဆုးတၢ်လၢကမၤလီၤ
ဖးပပုၤကလုာ်တဖၣ်ခဲလၢန့ၣ်တက့ၢ်. မပကဟးလိာ်ပစုမၤသကိးတၢ်လၢပပုၤကလုာ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂီၢ်ယုယုဖိးဖိးတုၤပတုၤဆူ
တၢ်မၤနၢၤဖိတၢ်တစုန့ၣ်မုၢ်ပတၢ်ဆၢမုၢ်လၢဒီးဆၢဂၤဘၣ်သ့ဝဲကိးဂၤန့ၣ်လီၤ.
